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Abstract

The article is an introduction to the issue's special section on "Medical Anthropology:
History, Theory, and Practice". It briefly discusses the meaning, content, and reach of
"medical anthropology" in the Western academic tradition (as opposed to the Russian
one where until recently medical anthropology was taken to mean a rubric of physical
anthropology), as well as surveys the major disciplinary research centers, periodicals,
professional organizations, and introduces some of the practitioners. It presents the
contributions collected in the special section and provides an outline of the situation of
medical anthropology in contemporary Russia. The author points to the fact that the
research direction taken in the West is also beginning to develop in the Russia of
nowadays. At the same time the related field of anthropology of consciousness is
beginning to draw substantial interest, as well as bioethics which has been well
developed in its philosophical and medical but not yet anthropological vein.
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МЕДИЦИНСКАЯ АНТРОПОЛОГИЯ НА ЗАПАДЕ И
В РОССИИ

Харитонова Валентина Ивановна

Аннотация

Настоящая статья - введение к специальной теме номера. В ней коротко рассказано
о том, что такое "медицинская антропология" в западном толковании термина (в
отличие от российского, где "медицинская антропология" до недавнего времени -
раздел "физической антропологии"), насколько это направление распространено в
зарубежной науке, названы основные исследовательские центры, печатные
издания, организации медицинских антропологов, некоторые авторы. Здесь
представлены публикуемые в подборке статьи и охарактеризована ситуация,
сложившаяся в отечественной науке с медицинской антропологией/этнологией.
Направление в принятом на Западе варианте в настоящее время начинает активно
развиваться. Одновременно большой интерес у российских ученых вызывает
тесно связанная с ним антропология сознания, а также хорошо развитая у нас в
философском и медицинском вариантах, но пока не в антропологическом,
биоэтика.
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